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Ali nam bo uspelo rešiti 
repaljščico pred izumrtjem?
// Damijan Denac

Na Bavarskem v Nemčiji, v mestu Helmbrecht, je med 
27. in 29. majem 2015 potekal prvi Evropski simpozij o 
repaljščici (http://hof.lbv.de/braunkehlchensymposium.
html). Raziskovalci, naravovarstveniki in odločevalci iz 
18 evropskih držav, zaskrbljeni nad dramatičnim stanjem 
populacije te ptice, so predstavili najnovejša spoznanja o 
njej in ocenili njen varstveni status. Simpozij je organizi-
rala nemška zveza za varstvo ptic LBV (Landesbund für 
Vogelschutz) oziroma njihova sekcija Kreisgruppe Hof. 
Brezhibno organizirani dogodek je ponudil ves nadstan-
dard, ki si ga udeleženci lahko zamislijo. Odličen zbornik 
simpozija nas je čakal že na konferenci in program je 
potekal tekoče in pregovorno nemško kvalitetno. Pred-
stavljenih je bilo 42 prispevkov. S prispevki iz Slovenije 
smo na konferenci sodelovali Davorin Tome, Urška Koce 
in Damijan Denac. Med drugim smo predstavili učinek 
našega naravovarstvenega upravljanja na Naravnem re-
zervatu Iški morost na repaljščico (Saxicola rubetra), kjer 
nam je uspelo povečati lokalno populacijo s 14 na 25 pa-
rov. Kako dramatičen vpliv ima neprimerna raba travišč 
na repaljščico, pa je bila osrednja tema večine predavanj, 
saj so podatki iz srednje Evrope za repaljščico resnično sr-
hljivi. Ta mala ptičica, ki prečka Saharo v neprekinjenem 
2-3 dni trajajočem letu, med katerim preleti 3.800 kilome-
trov in se obnemogla ustavi na obalah severne Afrike, je 
neusmiljena tarča kulinaričnega lova, za nameček pa jo 
doma čaka še ekološka past travnikov, kjer ji pokosijo za-
rod, ali pa travnika sploh ne najde več. In tako nam repalj-
ščica izumira pred očmi. Eden izmed razlogov za pripravo 
konference je bilo že dlje časa razširjeno mednarodno za-

vedanje o resnosti situacije stanja repaljščice. Zato smo na 
konferenci sprejeli Evropsko resolucijo o repaljščici, ki jo 
v prevodu povzemamo. Hkrati smo na simpoziju ustano-
vili tudi mednarodno delovno skupino z glavnim ciljem 
zaustaviti populacijski upad repaljščice prek številnih 
akcij. Glavni pobudnik ustanovitve skupine je bil prav 
Davorin Tome. Čaka nas trdo delo, predvsem na področju 
kmetijske politike. •

Za varstvo in obnovo populacij repaljščic in njihovih ži-
vljenjskih okolij udeleženci kongresa »Življenje na robu 
izumrtja«, raziskovalci s področja ornitologije, varstva na-
rave in agronomije iz 18 evropskih držav pozivajo k nasle-
dnjim ukrepom na regionalnem in evropskem nivoju:

- izboljšanju kmetijstva, da ponovno vzpostavimo zdra-
ve populacije repaljščic, njihovih življenjskih okolij in 
združb na traviščih; varstvu, vzpostavljanju in promociji 
vrstno bogatih travišč, ekstenzivnih njivskih površin ter 
vzpostavljanju omrežij travnatih ali začasno iz rabe iz-
vzetih pasov, v sodelovanju s kmeti in drugimi deležniki;

- k izčrpnim in ekonomsko privlačnim programom sub-
vencij za sodelujoče kmete, ki bodo spodbudnejše od in-
tenzivnega kmetijstva.

Za varstvo repaljščice in njenih življenjskih okolij udele-
ženci pozivajo k nujnosti čezmejnega pristopa. To vključu-
je prepoved nelegalnega lova ptic, čezmejno sodelovanje pa 
se mora okrepiti za razvoj varstvenih strategij z lokalnega 
na kontinentalni nivo.

V zaključku udeleženci Prvega evropskega simpozija o 
repaljščici pozivajo k takojšnji in koordinirani akciji za 
uresničevanje učinkovitih ukrepov varstva repaljščice po 
Evropi. Samo tako bo možno doseči evropske cilje biotske 
raznovrstnosti v kmetijstvu do leta 2020.

Evropska resolucija o repaljščici,  
sporočilo iz Helmbrechtsa: 
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